
اخبار كشور

کیهان و خوانندگان

سامانه پیام کوتاه 30002323

33110065 ساعت 3 تا 6 بعدازظهر
33916546 تمام ساعات شبانه روز

* به یاری خداوند شــکوه و عظمت اربعین امسال حیرت آفرین و درهم 
شکننده ابهت پوشالی آمریکا خواهد بود. ان شاء الله

رحیمیان از شهرکرد
* از اقدامات آیت الله رئیســی در همین زمان کوتاه که از آغاز مسئولیت 

ایشان در ریاست قوه قضائیه می گذرد تشکر می کنم.
0911---8495
* به شورای نگهبان می گویم به یاری خدا با نهایت دقت به قانون انتخابات 
مجلس عمل کنید و از سخنان هیچ احدی باکی نداشته باشید ما مردم 

پشتیبان شما هستیم.
0930---8218
* چه کسی پاسخگوی عدم حمایت کافی از پیام رسان های داخلی و در 
مقابل حمایت وزارت ارتباطات از پیام رسان های خارجی است؟ چرا عرصه 
برای پیام رسان های خارجی که در بزنگاه ها به میدان بازی دشمن تبدیل 
می شوند و به امنیت جامعه ضربه می زنند باز است؟ لطفاً به عنوان رسانه 

جمعی از مسئولین مطالبات ما مردم را پیگیری کنید.
0915---6670
* وزارت علوم در شرایط جنگ اقتصادی با چه ادله ای از جفری ساکس 
با آن سابقه تاریک در عرصه اقتصاد دعوت می کند تا برای نجات اقتصاد 

ایران سخنرانی کند؟!
0903---1759
* با نزدیک شدن به انتخابات باید هوشیار بود و به فتنه گران اجازه تکرار 

پروژه های فریب افکار عمومی را نداد.
0912---8583

* برجــام بدفرجام همان زمان تولد مرده به دنیا آمد و چون بوی تعفن 
آن مــردم را از هر جهت آزار می داد مردم آن را دفن کردند! لطفاً بعد از 

چند سال نبش قبر نکنید؟!
وحیدی

* مســئولی که اوایل انقلاب مستأجر بوده و حالا صاحب خانه ای ده ها 
میلیاردی است از کجا توانسته چنین درآمدی کسب کند؟ چرا اکثریت 

مردم نتوانستند همانند این مسئول ثروت اندوزی کنند؟!
0919---3492

* برای اصلاح امور جامعه قبل از هر چیز باید جریان نفوذ در کشور حل 
بشــود و افراد نااهل از مصدر امور کنار گذاشته شوند و اموال غارت رفته 

توسط آنان به بیت المال برگردانده شود.
0902---3107
* باید کاری کرد که اگر مســئولی در طول مسئولیت خود به بیت المال 
خسارت وارد کرد حتی اگر از اموال ورثه او باشد جبران خسارت بشود.
0911---8495

* خانمی که به خارج رفته و به ازدواج نامشروع موسوم به سفید تن داده 
و آن را ارتباطی عادی دانســته است از نمایندگان اصلاح طلب در دوره 
ششم مجلس بوده است و هم طیفی های داخلی این افراد همچنان برای 

پیگیری همان مسیر در رسانه هایشان کم نمی گذارند.
021----8413
* آمریکا با افولی که در این مدت داشــته به مقروض ترین کشــور دنیا 
تبدیل شده است. این کشور با مشکلات عدیده ای که گرفتارش می باشد 
در تســلیم کردن ایران راه به جایی نخواهد برد. آنها مطابق ســنت الهی 

باید از بین بروند.
0918---0291

* در طرح تحول سلامت در حیطه بهداشت شرح وظایف نیروهای ستادی 
در استان و شهرستان ها مشخص نیست چرا این نواقص برطرف نمی شود؟ 

با این وضع امیدی به افزایش کمی و کیفی خدمات بهداشتی نیست.
0910---3673

* دارویی که با ارز 4200 تومانی به کشــور وارد می شود در داروخانه ها 
کمیاب اســت اما در بــازار آزاد با قیمت ارز 12 هــزار تومانی به مردم 
فروخته می شــود و هر مقدار که بخواهیم می توانیم تهیه کنیم. مسبب 

این بی سامانی ها چرا چیزی نمی گوید؟
031----0883

* جناب آقای نوبخت رئیس محترم برنامه و بودجه، آیا تورم 15 درصد 
اســت که می فرمایید حقوق ها را به اندازه تــورم بالا برده ایم. آیا حقوق 

مسئولین هم 15 درصد بالا رفته است؟
0911---8834
* در اغلب داروخانه ها چند دختر جوان بدحجاب با آرایش افراطی و غلیظ 
امور مراجعین را انجام می دهند. از مسئولان غیور و متصدیان داروخانه ها 
درخواست می شود این افراد را فرزندان خود تلقی کنند و در معرض دید 
و ویترین عمومی قرار ندهند. همچنین لازم است ضابطین قانونی در این 

امور هم وارد شوند تا مانع گسترش و فراگیرشدن این بیماری شوند.
مهندس باقری

* با عملیات آبرســانی از دریای عمان به اســتان های مرکزی و شرقی 
کشور اشــتغال زایی زیادی از جمله در بخش گردشگری صورت خواهد 
گرفت. از همه مهم تر شــاهد رونق تولید نیز خواهیم بود. چرا اقدامی در 

این زمینه نمی شود؟
0912---1183

* قرار بود دولت الکترونیک واسطه ها را از بین ببرد و مراجعه ارباب رجوع 
را به مراکز دولتی کاهش دهد اما دولت الکترونیک فعلی شفافیت لازم را 
ندارد و مردم نمی توانند به طور مستقیم با سازمان های دولتی ارتباط داشته 
باشند. ضمناً اگر احیاناً شاهد تخلفی در پیشخوان های دولت الکترونیک 

باشیم به کجا باید مراجعه کنیم؟
0902---4610
* کار موسســات آموزشی کنکور به سردرگمی دانش آموزان انجامیده و 
عدم نظارت آموزش و پرورش موجب گســتاخی برخی از این موسسات 

شده است. مردم به کجا شکایت کنند؟
0911---8495
* آیت الله رئیســی فرمودید وجود هر فســادی در دادگاه و در قوه تحت 
ریاستتان دوچندان نسبت به فساد در سایر دستگاه ها برایتان اهمیت دارد 
لطفاً طریقی را معرفی کنید تا مواردی از فساد را که در داخل قوه قضائیه 

مشاهده می کنیم به اطلاع تان برسانیم.
طولابی

* ساختمان بیمارستان متروکه جنب کارخانه رینگ سازی ایران در مشهد 
مقدس از سال 56 به حال خود رها شده و هیچ کاری برای بازسازی آن 

صورت نمی گیرد. چرا؟
0915---7215
* درختان سبز و جوان بستر رودخانه میناب، پایین دست سد استقلال 
را قطع می کنند و با ده ها تریلی در روز روشن به شهرهای دیگر منتقل 
می کنند. چه کســانی به اینها مجوز قطع درختان را داده است؟! با این 

اوصاف باید منتظر وقوع سیل و خیزش گرد و غبار در این شهر باشیم!
شهروند مینابی )بندرعباس(

لُماتِ إلِیَ النُّورِ بإِذِْنِ رَبهِِّمْ  کِتابٌ أنَزَْلنْاهُ إلِیَْكَ لتُِخْرِجَ النَّاسَ مِنَ الظُّ
إلِی  صِراطِ العَْزيزِ الحَْمید. کتابی است که آن را به سوی تو فرود آورديم 
تا مردم را به اذن پروردگارشان از تاريكي ها به سوی روشنايی و راه آن 

شكست ناپذير ستوده بیرون آوری.1
طبق اين کريمه گويا، هدف نهايی و غايت رسالت پیامبران، خارج 
کردن جامعه از ظلمات تودرتو و تیره و تباهِ گمراهی و وارد کردن آنان به 
وادی نور و نورانی نمودن و هدايت مردمان به اذن خداست. هدفی بسیار 
بزرگ و مقدس که جز با تشكیل حكومت، تسهیل و محقق نمی شود. 
اصلاً هدايت مردمان بدون داشتن قوت و قدرت و حكومت امری ناکامل 
و ناقص است چراکه حل تعارض منافع اجتماعی در بسیاری مواقع نیاز به 
قوه قهريه دارد. امر به معروف و نهی از منكر در حد بالای آن، حج، جهاد، 
مصارف خمس و زکات، تعزيرات، اجرای حدود و احقاق حقوق، ارتباط 
با خارج از بلاد مسلمین، امور حسبیه و... همگی از جمله اموری هستند 
که در بسیاری مواقع نیازمند ساختار و سازمان و تسلط هستند که جز 
در قالب حكومت نمی گنجند و فهم عالمانه فلسفه ارسال رسل و انزال 
کتب، ضرورت تشكیل حكومت را ثابت می کند و به قول امام خمینی که 
خدايش رفعت دهد، به گونه ای است که تصورش باعث تصديق می شود. 
حكومت از آن خداســت و به هرکس بخواهد خواهد داد و آن کس 
که بی اذن و اجازه او حاکم شــود، غاصب است و طاغوت و خود به خود 
مُنعَزِل. حكومت، حاکمیت بر جان ها و نفوس و مديريت امور و اموال است 
و حفاظت از ارض و عِرض و نوامیس. مگر می شود به دست نااهلان بیفتد 
يا در دست نامحرمان بماند. حكومت، با اجازه خدا به انبیاء و امامان و 
جانشینان آنها سپرده شده. شرايطی دارد که به تفصیل موجود است. 
مبارزه دائمی و طاقت فرســای پیامبران و امامان و صالحان با حاکمان 
جور و جائر که در طول تاريخ و بر حســب تاب و توان مردمانشان و به 
صورت های مختلف و متنوع انجام شــده به همین خاطر است. و اصلًا 
مستكبرين آدم کشی را آغاز کردند. دعوای تاريخی استكبار با اسلام را 
قابیل با جنايتش شروع کرد. دلیل جنايتش حسادت بود يا کفر و نفاق، 
ولی می خواست در مقابل عبوديت هابیل بايستد وگرنه هابیل با او سرِ 
جنگ نداشت و در پاسخ به قابیل که گفت »حتماً تو را خواهم کُشت«2، 
گفت: »اگر دست خود را به سوی من دراز کنی تا مرا بكشی، من دستم 
را به سوی تو دراز نمی کنم تا تو را بكشم، چرا که من از خداوند، پروردگار 

جهانیان می ترسم.«3
از نظر قابیل، گناهِ بزرگ هابیل »خدادوستی« و »عبوديت« او بود و 
هنوز هم پدرکشتگی مستكبران با مسلمانان به خاطر همان خدادوستی 

و عبوديت است. 
توجیهِ ترس يا  اشــتباه بزرگ ساده لوحانِ سازشكار اين است که 
می خواهند پدرکشتگیِ تاريخی بین اسلام و استكبار را با گفت و خند و 
مذاکره و معامله و مجامله، رفع و رجوع کنند. گويی امید اين بینوايان به 
هدايت قابیلیان، بیش از امید انبیاء است و تدبیرشان، از حكمت پیامبران 
نافذتر است. می خواهند گرگ را چوپانی بیاموزند و شیطان را آدم کنند. 
مگر نبودند منقرض شدگانی که معتقد بودند در کف جهنم هم می توان 
با شیطان مذاکره کرد؟ امروزه کندذهن ترين و وابسته ترين دولتمردان 
جهان هم، با ديدن عارضه ترامپ، فهمیده اند که اعتماد و گفت وگوی با 
سران سفید و سیاه و بلوند آمريكايی احمقانه و از ديوانگی است. البته 
نبايد در اين واقعیت به ســرانِ شیرده سعودی نگاه کرد. ولی عاقبت 
شاه پهلوی و مصر و تونس و عراق و لیبی و... همه عبرت هايی است که 
پیامشان اين است که کدخدا گاوهايش را تا آنجا که می تواند می دوشد و 
پس از آن، پیشِ پای گاو بعدی قربانی می کند و خود، گوشتش را می خورد.

48 شــنبه از اعتراضات پاريس گذشــت. انگار فرنگ رفتگان يا 
تحصیل کردگان آنجايی و غربزدگان، در رساندن صحیح اطلاعات به 
ما امانتداری نكرده اند. گفتند فرانســه مهد حقوق و قانون است! ولی 
شــهروندانش اگر در اعتراضات چهره بپوشانند، زندانی و 15000يورو 
جريمه می شوند.4 گفتند آمريكا با فشار دادن يك دکمه چه ها می کند! 
و سپاهمان، گران ترين و بهترين و مدرن ترين پهپادش را با فشار دادن 
يك دکمه به هم پیچانديم و هیچ غلطی نكرد. گفتند با انگلیس نمی توان 
درافتاد که بريتانیای کبیر اســت! ولی کشتی متجاوز ملكه را گوشه 
خلیج فارس قفل زديم و بعد از غلط کردنشان، با تعهد رهايش کرديم. 
گفتند سعودی 7سامانه ضدموشك فوق مدرن خريده که 6تای آن را رو 
به يمن گذاشته! ولی يك شب ده پهپاد يمنی رفتند و يك تريلیون دلار 
قارون را دود کردند و برگشتند. ژاپن را الگوی پیشرفت و تعهد اجتماعی 
معرفی کردند! ولی هفته قبل مردمش قبل از توفان فروشگاه ها را خالی 
کرده بودند. گفتند اسرائیل قدرت نظامی منطقه است! ولی جنگ های 
33 و 22 و 8 و دو ســه روزه که پیش آمد ديديم خانه اش سست تر از 

خانه عنكبوت است. 
اگر امروزه 25 میلیون نفر از سراسر جهان، سردی و گرمی و سختی 
و دوری راه را به جان می خرند و به کربلا می روند به اين دلیل است که 
سخن سیدالشهداء هنوز تازه است که مردم به ستوه آمده از دوز و دروغ 
مستكبران و رسانه های آنان را به گرد خود جمع کرده است. شهید از آن 
جهت جاويد است که مرگ آگاهانه را پذيرفته و خود به استقبالش رفته 
و چون ابراهیمِ خلیل در جحیم حجیم رفته تا نوری برای هدايت مردم 
شود و در واقع، مرگ را میرانده است. رحمت بر آنكه گفت، هرگز نمیرد 
آنكه دلش زنده شد به عشق. سیدالشهداء که سید شهیدان است جای 
خود دارد. اين کشتی وسیع و سريع، نجات دهنده مردم همه اعصار و 
دوران است. حرف حسین، حرف حساب است که شنیدنی است. »هیهات 
مناالذله« او صدای فطرت است که همگان می فهمند. او با »مثلی لايبايع 
مثله« جوانمردانِ تا انتهای تاريخ را به نام صدا کرده است. درس بزرگ 
عاشورا همین است. اگر نخواهیم توجیهِ ترس و هوس کنیم، بیجا و بیراه 

است که انذار و مؤاخذه امامِ در کربلا را مذاکره و درس بزرگ بدانیم.
 اگر رهبرمان می گويد که برای نامه ترامپ جوابی ندارد برای اين است 
که سیدالشهداء نیز در ابتدا با عمرسعد همین گونه کرد. حرف حساب و 
آدم حسابی جواب دارد و عمرسعد و ترامپ و مثل او که حرفشان نیرنگ 
اســت و منطق شان تزوير، نامه شان هم به درد نمی خورد. واقعیت اين 
است که هنوز دنیای ما دنیای قابیل و هابیل است. جنگ بدها با خوب ها 
هنوز ادامه دارد که 25 میلیون نفر به سمت حسین فرار می کنند و پناه 
می جويند. حسین علیه السلام، مقتدر و آزاده است که مردم زير سايه اش 
جا می جويند. مگر صدا نیامد که »فرّوا الی الحســین«. آنها امروز را 
می ديدند. هرچند که زمین کربلا در آخرالزمان وسیع می شود ولی حضور 
25 میلیون مسافر در دو شهر کوچكی که از کمبود امكانات و زيرساخت 
رنج می برد عجیب نیست؟ اين جمعیت که در امنیت کامل می روند و 
می آيند و خورد و خوراکشان مجانی و عزتشان روبه راه و احترامشان 
کامل است و مهربانانی مشت و مالشان می دهند و پاشويه می کنند و 
معطرشان می سازند و به اصرار در خانه خود میهمانشان می کنند و... را 
در کجای تاريخ ديروز و امروز دنیا می توان ديد و شنید و تجربه کرد؟ 
مدعیانی که در غرب اسلام می بینند و مسلمان نمی بینند، واقعیتشان 
اين است که چیزی غیر از دلخواه خود نمی بینند که ره افسانه می زنند. 
اين اسلام و مســلمانی که گرداگرد قبر حسین است، در مخیله 
مبتكران اتوپیــا و مدينه فاضله هم نمی آمد و دنیای لیبرالِ خداگريز 
و لائیك خداستیز امروز جدای از خبثی که دارند، سكوتشان از عجز 
فهم و درک است. در دنیای تربیتی و منفعت طلب غربی که کسی کار 
مفت و مجانی نمی کند، بزرگ ترين اجتماع بشری، بزرگ ترين اطعام و 
اکرام، بزرگ ترين امنیت اجتماعی، بیشترين میزان حمل ونقل انسانی، 
بزرگ ترين، قديمی ترين و اثرگذارترين کانون عاطفی بشــری، تجمع 
مهربان ترين مخلوقات خدا و... متعلق به سیدالشــهداء اســت. اين 
واقعیت اسلام ناب و حسینی است که تاکنون مانده. حقیقت جوشان 
و خروشان حسین است که دنیا را فراگرفته. و تلاطم آرامش است که 
به بشر آخرالزمانی رسیده است. اين جمعِ بین اضداد فقط از حسین 
برمی آيد. وگرنه ناامنی ساختگی سعود و يهود در برخی شهرهای عراق 
و تمرکز رسانه های دجالواره های رجاله های استكبار و به راه انداختن 
جنگ احزاب، بايد از جمعیت می کاست نه آنكه  اشتیاق مردم را بیشتر 
کند. امروز نام حسین، رمز دوستی عاشقان و شناسايی آزادگان است. 
جمعیت روزافزون زائران اربعینی حســین در طوفان های شیاطین و 
کارشكنی اراذل و اوباش، حكايت از نزديكی واقعه ای دارد که موعود را 

برای فراگیر نمودن حكومت حق و عدل، فرامی خواند. 
محمد هادی صحرایی
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شوق پابرهنهاربعین تا موعود  
امــروز هم، چون دیروز و روزهای قبل از دیروز، همه جا و همه چیز و همه 
آنچه هست، حال و هوای اربعینی دارد. انگار همه کائنات انگشت حیرت به دندان 
گزیده و از ژرفای دل می خوانند »این حسین کیست که عالم همه دیوانه اوست«؟... 
بزرگترین اجتماع انسانی دنیا در قاب بزرگترین راهپیمایی تاریخ انسان ها شکل 

گرفته و پای پیاده پای در راه نهاده و به سوی کربلای حسین رهسپارند.
پای تاول زده عاشقانی که با پای پیاده راهی این راه مقدسند ، موضوع سروده ای 
از شاعر متعهد دیارمان، برادر میثم داودی شده است. ستون گفت و شنود امروز 

را به این سروده اختصاص می دهیم.
ای شــوق پابرهنه که نامت مسافر است

اين تاول اســت در کف پا يا جواهر است
راهی شدی به سمت رسیدن به اصل خويش

دور از نگاه شــهر که فكر ظواهر اســت
بی شمار پاک  و  دل های شست وشو شده 

چشمی که  تر نگشته در اين جاده نادر است
سیر است گرچه چشم و دلت از کرامتش

در اين مسیر ســفره افطار حاضر است
وقتــی که در نگاه تو مقصد حرم شــود

پاگیر جاده می شود آن  دل که عابر است
با آب و تاب ســینه زنان گرم قل قل است

کتری آب جوش که در اصل شــاعر است
فنجــان لب طلا پر و خالی که می شــود

هر بار گفتــه ام نكند چای آخر اســت

صفحه 2
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به جای گفت و شنود یادداشت میهمان

دبیر شورای نگهبان گفت: 
فشارهای سیاسی  با  نهاد  اين 
از عمل به وظايف قانونی خود 

عقب نشینی نمی کند.
آیــت الله احمد جنتــی دبیر 
شــورای نگهبان روز گذشــته در 
ابتدای جلســه این شــورا ضمن 
تسلیت و گرامی داشت ایام اربعین 
حســینی)ع(، راهپیمایی میلیونی 
اربعیــن را یکــی از معجزات الهی 
دانست و گفت: توجه و بزرگداشت 
این حماسه عظیم، موجب افزایش 
قدرت معنــوی و اتصال قلب های 
مسلمانان به یکدیگر و باعث اعتلای 
کلمه حق و توحید در سراسر عالم 

می شود.
وی در ادامه با اشاره به دستگیری 
سرشبکه جریان معاند آمدنیوز، اقدام 
سازمان اطلاعات سپاه در شناسایی 
و بازداشت روح الله زم را نشانه اشراف 
و قدرت نمایی اطلاعاتی ســربازان 
گمنام امام زمان )عج( دانســت و 
افزود: ایــن اقدام بزرگ که حاصل 
تلاش شــبانه روزی عزیزان مان در 
سپاه بود، ضربه سختی به دشمن 
ملــت ایــران زد و آمریــکا، رژیم 
صهیونیستی و فرانسه که پشتیبان 
منافقین و عناصر ضدانقلاب هستند 

را حیرت زده کرده است.
دبیر شــورای نگهبان تخریب 
فکر و ذهن جوانان و ناامیدی مردم 
از آینده روشــن ایــران را یکی از 
اهداف اصلی این جریان رســانه ای 
معاند خوانــد و تصریح کرد: اقدام 
اخیر که توســط نیروهای جوان و 
با انگیزه سپاه انجام شد، نشان داد 

که می توانیم بر دشمن غلبه کرده 
و اگر به تــوان داخلی خودمان در 
زمینه های مختلف امنیتی، دفاعی، 
اقتصادی و... اتکا کنیم، توان شکست 

نقشه های شوم دشمن را داریم.
آیت الله جنتی خاطرنشان کرد: 
من با همه وجودم از ســپاه تشکر 
می کنــم و از خداوند متعال عزت 
و سربلندی ســپاه افتخارآفرین را 

خواستارم.
دبیر شــورای نگهبان در ادامه 
با اشــاره به برخی سخنان اخیر در 
هجمه به شورای نگهبان یادآور شد: 
راه برون رفت از مشکلات، عمل به 
مُر قانون، توجه به مشکلات اصلی 
مردم و پرهیز از حاشیه سازی است و 
بهانه جویی و سلیقه گرایی ها در انجام 
وظایف، مردم را راضی نخواهد کرد.

وی تأکید کرد: شورای نگهبان 
با فشــارهای سیاســی از عمل به 
وظایف قانونی خود عقب نشــینی 
نمی کند و از ایســتادگی در برابر 
مفسدان اقتصادی، اخلاقی و افراد 

ضد حاکمیت کوتاه نخواهد آمد.
به گزارش مهر، آیت الله جنتی 
برگزاری انتخابات پر شور و افزایش 
نشــاط سیاســی مردم را در گرو 
عمل مســئولان دولتی به وظایف 
قانونی خود دانست و گفت: شورای 
نگهبان اجازه نمی دهد حق کسانی 
که شرایط قانونیِ نمایندگی و انگیزه 
خدمت به مردم را دارند در فرآیند 
انتخابات پایمال و تضییع شود و در 
این راســتا با دقت بر انجام وظایف 
قانونی بخش های اجرایی نیز نظارت 

می کند.

نماز جمعه اين هفته تهران به 
و المسلمین  حجت الاسلام  امامت 
محمدجواد حــاج علی اکبری در 

دانشگاه تهران اقامه خواهد شد.
به گــزارش روابط عمومی ســتاد 
نماز جمعه تهران، مراســم نماز جمعه 
این هفته از ساعت 10:30 در دانشگاه 
تهران آغاز می شــود. پیش از خطبه ها، 

حشمت الله قنبری، عضو هیأت علمی 
دانشــگاه و پژوهشــگر تاریخ اسلام به 
مناســبت »اربعین شــهادت حضرت 
اباعبدالله الحسین علیه السلام« سخنرانی 
خواهد داشت. حجت الاسلام و المسلمین 
محمدجــواد حاج علی اکبــری نیز به 
ایراد خطبه ها خواهند پرداخت. در های 

دانشگاه از ساعت 10 باز می شود.

در جلسه شورای نگهبان 

آیت الله جنتی: شورای نگهبان با فشارهای سیاسی 
از عمل به وظایف خود عقب نمی نشیند

نماز جمعه تهران به امامت حجت الاسلام والمسلمین حاج  علی اكبری 
اقامه می شود

در دانشگاه  تهران مطرح شد

پیشنهاد روحانی برای
به رفراندوم گذاشتن »دیوانگی«!

رئیس جمهور کــه 7 آبان 96 
مذاکره با آمريكا را ديوانگی خوانده 
بود، ديروز پیشنهاد کرد اين موضوع 

به رفراندوم گذاشته شود!
آئین بازگشایی دانشگاه ها و مراکز 
آموزش عالی کشور روز گذشته با حضور 
رئیس جمهور کشورمان در دانشگاه تهران 

برگزار شد.
حجت الاسلام روحانی رئیس جمهور 
در این مراسم با بیان اینکه »من خودم 
را هم فرزند حوزه و هم دانشگاه می دانم 
و به هــر دو افتخار می کنــم« گفت: 
پیشرفت های کشورمان در عرصه های 

علم و دانش افتخارآمیز است.
رئیس جمهــور با  اشــاره به اینکه 
»دانشــگاه ما باید تبدیل به دانشــگاه 
مهــارت محور شــود« تأکیــد کرد: 
دانشجویان باید در کنار علم، با آموختن 
مهارت و نیازمندی های جامعه برای ورود 
به اجتماع و به دوش گرفتن بار مسئولیت 

و  اشتغال و مدیریت آماده شوند.
وی در ادامه با  اشــاره به ســرعت 
پیشرفت علم در مقایسه با گذشته، اظهار 
کرد: پیشرفت دانشگاه ما باید با پیشرفت 
علم و ســرعت روزافزون تغییرات علم 
منطبق شود. ما در دانشگاه کتاب امروز 
را درس نمی دهیــم، این کتاب حداقل 
برای ســال قبل و  ترم قبل است گاهی 

هم برای 10 سال پیش است.
حجت الاســلام روحانی افزود: در 
بسیاری از دانشگاه های اروپایی مخصوصاًًً 
بــرای تحصیلات تکمیلی کســی که 
می خواهد وارد شــود اگر مهارت کافی 
برای استفاده از فضای مجازی نداشته 
باشد راهش نمی دهند و اولین امتحانش 
این است که از ماشین، کامپیوتر، تبلت و 
فضای مجازی چقدر قدرت استفاده دارید 

با چه سرعت و مهارتی.
راه اصلاح و تغییر

 از صندوق های رأی می گذرد
رئیس جمهور با بیان اینکه سرنوشت 
آینده کشــور ما را انتخابــات تعیین 
و تائیــد می کنــد، ادامــه داد: با همه 
نقص و  اشــکال بهترین راه برای تغییر 
صندوق های رأی است؛ برای شکستن 
افراط،  اصلاح جامعه، شایسته ســالاری 
و بــرای اینکه افکار به حق مردم حاکم 
شود صندوق های رأی بهترین راه است. 
ما راه دیگری نداریم؛ با تجربه می گویم 
که راه دیگری نداریم، به عنوان کسی که 
بیشتر عمرم را در تجربه سیاسی و علمی 
 بود می گویم که راهی جز فضای پرشکوه 

انتخابات نداریم.
وی تأکید کرد: تنها راه برای آینده 
کشــور انتخابات است؛ دانشگاه خود را 
آماده کند تا هر که بهتر، شایســته تر 
است و برای کشور مفیدتر است و عاقل 
و فهیم تر است و از افراط فاصله دارد و 
هر که برای کشور آماده فداکاری است و 
فکر و اندیشه لازم را دارد آن را برگزیند 
و از آن طرف هر کس خود را شایســته 
می داند، کاندیدا شــود. این حرکت در 
راه خداســت که کسی که خود را لایق 
می داند وارد شود چه او را انتخاب کنند 

چه نکنند.
حجت الاسلام روحانی گفت: اولین 
پرچم انتخابات امید است و ویژگی همه 
کسانی که پای صندوق می روند امید به 
آینده است و اگر امید باشد راه ما و مسیر 

ما به نتیجه می رسد.
عده ای دنبال تقابل مستمر
 و دوئل با دشمن هستند

رئیس جمهور با طرح این پرسش 
مبنی بر اینکه پیشرفت کشور و آینده 
کشــور در ســایه تعامل با دنیاست یا 
تقابل؟، اظهار داشت: ممکن است بگویید 
جواب آسان است و هرجا که جای تعامل 
است، تعامل کنیم و هرجا ضروری بود،  
تقابل کنیم. اما باید گفت که این مسئله 

راهبردی اساسی است.
وی ادامه داد:  41 ســال اســت ما 
هنوز به جواب روشن و قاطع در کشور 
نرســیدیم. یک عده می گویند تعامل 
سازنده باید داشت و عده ای دیگر عنوان 
می کنند که باید به سمت تقابل مستمر 

و دائم برویم.
حجت الاسلام روحانی خاطرنشان 
کرد: یک عده می گویند حل مشکلات 
با جهان راه نــدارد، جز قدرت نمایی و 
باید طرف مقابل را بشکنیم. دشمن ما 
آن قدر خبیث است که باید بشکنیم و با 
او مقابله کنیم چراکه اینجا دوئل است، 
باید بزنیم، بکشــیم و کشــته شویم و 
عده ای می گویند این طور نیست می توان 
بسیاری از مشکلات را با دنیا حل کرد.

برجام جای دعوا ندارد
 دعوا سر مسئله بزرگ تری است

حجت الاسلام روحانی خاطرنشان 
کرد:  تمام دعوای سیاسی سر چه چیزی 
است؟ یکی می گوید برجام خوب است و 
دیگری می گوید بد، یکی می گوید برجام 
برایمان فایده داشــته است و دیگری 
می گوید هیچ فایده ای نداشت. باید گفت 
دعوا سر برجام نیست چراکه برجام جای 

دعوا ندارد بلکه دعوا سر مسئله بزرگ تر 
و مسئله بالاتری است.

رئیس جمهور ادامه داد: یک عده ای 
می گوینــد که وقت تلــف می کنید با 
خارجی ها حرف می زنید،  عمر شریف را 
تلف می کنید. ما باید قوی باشیم و خارج 
را تهدید کنیم و روزی خارجی ها در برابر 
ما تواضع می کنند و به زانو درمی آیند و 

دستمان را می بوسند و تمام می شود!
وی تصریح کرد: عده ای می گویند 
این راه نیست و با جنگ مدام به نتیجه 
نمی رسیم. ممکن است جایی استثنائاً 
جنــگ لازم باشــد و گاهی هم جنگ 
لازم اســت، چراکه گاهی به ما حمله 
می کننــد، ما نمی توانیم بگوییم تعامل 
سازنده کنیم و باید به او جواب دهیم، 

وقتی او آغاز می کند.
حجت الاسلام روحانی خاطرنشان 
کــرد: زمانی که پهپــادش می آید و ما 
اخطار می دهیم و او گوش نمی کند. در 
این فضا، ما ناچاریم که موشک شلیک 
کنیم و تعامل سازنده درچنین شرایطی 
فایــده ندارد، اما در کل و کلیت ما باید 

چه راهی را انتخاب کنیم.
رئیس جمهور اظهار داشت: عده ای 
به ما می گفتند شما با آژانس بین المللی 
وقت تلف می کنید، آژانس دست آمریکا و 
ابرقدرت هاست. چرا بحث می کنید. شما 
کاری را برخلاف ان پی تی انجام دادید و 
باید ایــن کار را رها کنید و عده ای هم 
می گفتند کــه می توانید در این زمینه 

اقداماتی را انجام دهید.
وی تصریح کــرد:  این خیلی وقت 
برد و ما رسیدیم به نقطه ای که با همین 
آژانس مشکلات را حل کردیم و پرونده 
را به اتمام رساندیم که این موضوع برای 
بعضی ها سنگین بود و این بمبی است 
که بر سر عده ای کوبیده می شود که در 
روزی می گفتند با مذاکره مشکلی حل 
نمی شــود؛ البته عده ای هم خوشحال 
شدند. وی بیان کرد:  ما زمانی که می رویم 
با شــش قدرت بزرگ بحث می کنیم، 
عده ای می گویند بیخود مذاکره و بحث 
می کنید. شما بروید در برابر دنیا بایستید، 
عده ای هم می گویند بروید مذاکره کنیم.

برجام، کوهی بود که بر سر 
مخالفان داخلی خراب شد!

حجت الاسلام روحانی خاطرنشان 
کرد:  ما با سختی به سمت مذاکره رفتیم 
و به توافق رسیدیم که این برای عده ای 
همچون کوهی بود که برسرشان خراب 
شد. اینکه ما بتوانیم با شش قدرت بزرگ 

دنیا بحث کنیم و آنها بیایند حاضر شوند 
شش قطعنامه فصل هفتم را پس بگیرند، 
حقوقدانان و سیاستمداران می فهمند که 
چه کرده ایم و این کار آسانی نبود و بعد 
بگویند که کارهای اتمی  شــما خلاف 

قانون نیست و شما حق دارید.
رئیس جمهور ادامه داد: برای هیچ 
کشــوری در قطعنامه ســازمان ملل 
نیامده است که فعالیت هسته ای آن را 
قبول دارند، تنها کشوری که در قطعنامه 
آمده اســت که ایران حق فعالیت دارد، 
در قطعنامه 2231 اســت، بعد هم این 
توافق انجام و نتیجه این شد که یکی از 
رهبران دنیا در سفر نیویورك گفت ما 
دچار حیریتیم که این همه شرکت در 
ایران صف ببندند تا سرمایه گذاری کنند.

اگر به نتیجه نرسیديم 
بايد از مردم همه پرسی کنیم

وی بیان کرد:  باید دانشگاه ها وارد 
مسائل استراتژیک شوند، حتی اگر در 
این مســائل به نتیجه نرســیدیم، باید 
همه پرسی از مردم را برگزار کنیم. راهی 
نداریم چراکه این 40 سال دائماً بحث 

کردیم. ما باید راه را انتخاب کنیم.
دوقطبی خودساخته روحانی درباره 
تعامل و زد و خورد با دنیا از آن دســت 
دوقطبی هایی است که هدفی جز انحراف 
اذهان از واقعیت صحنه دنبال نمی کند. 
سخنان آقای روحانی به گونه ای است که 
گویی ما در سال 92 و پیش از مذاکرات 
هستیم حال آنکه شش سال از مذاکرات 
گذشته و مردم نتیجه آن را در زندگی 

خود لمس می کنند.
سخنان رئیس جمهور درباره تعامل 
با دنیا در حالی اســت که ایران با همه 
کشورهای دنیا جز آمریکا در تعامل است 
و در نتیجه از این سخنان تنها می توان 
مذاکره و تعامل با آمریکا را برداشت کرد.

این در حالی است که روحانی 7آبان 
96 که برای دفاع از وزرای پیشــنهادی 
نیرو و علوم به مجلس رفته بود، گفته بود 
»]آمریکایی ها[ به بعضی از کشورهای 
شرق آسیا پیغام می دهند که با ما مذاکره 
کن؛ این کشورها مگر دیوانه شده اند که 
با شما مذاکره کنند؟ شما ]آمریکایی ها[ 

علناً مذاکره دیروز را زیرپا می گذارید.«
سؤال اینجاســت که از 7 آبان 96 
تا کنون چه اتفاق تازه ای رخ داده است 
که آقای روحانی پیشنهاد می کند آنچه 
را »دیوانگی« می دانســته، به رفراندوم 

گذاشته شود؟!
بقیه در صفحه11

نکته

ده ها پله پائین تر از »هیچ«!
»پیشرفت و آينده کشور در سايه تعامل با دنیاست يا تقابل«؟! 
اين پرسشــی بود که ديروز آقای روحانی در مراسم آغاز سال 
تحصیلی دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی در دانشگاه تهران مطرح 
کردند و در پاسخ به اين پرسش، گفتند: »41 سال است ما هنوز به 
جواب روشن و قاطع در کشور نرسیديم. يك عده می گويند تعامل 
سازنده بايد داشت و عده ای ديگر عنوان می کنند که بايد به سمت 
تقابل مستمر و دائم برويم«! جناب رئیس جمهور توضیح ندادند 
که چه کسانی خواهان »تقابل مستمر و دائم« در سیاست خارجی 
هستند؟! جمهوری اسلامی ايران به گواهی اسناد موجود از آغاز 
شكل گیری تا کنون خواستار تعامل سازنده با ديگر کشورها بوده 
است و تنها رژيم اشغالگر قدس را به دلیل آنكه يك رژيم جعلی 
است، قابل تعامل نمی دانسته و نمی داند و آمريكا را به اين علت 
که اولاً خواستار براندازی جمهوری اسلامی است و ثانیاً به علت 
آنكه آشكارا، تسلیم ايران را در مقابل خواسته های استعماری و 
استكباری خود دنبال می کند، درخور و شايسته تعامل نمی داند. 
حالا بايد از آقای روحانی پرســید، اگر منظورتان از تعامل در 
سیاست خارجی، تعامل با اسرائیل و آمريكا نیست، پس منظورتان 
چیست؟! و چه کسانی را می توانید آدرس بدهید که به قول شما 
در پی تقابل »مستمر و دائم« با ساير کشورها هستند؟! بعید است 
که منظور آقای روحانی تعامل با رژيم اشغالگر قدس باشد که اگر 

باشد!... نه! حتماً نیست!
و اما، اگر منظورشــان تعامل با آمريكا باشد -که به احتمال 

بسیار زياد چنین است!- بايد گفت؛ 
الف: مگر طی چند ســال گذشته با موضوع برنامه هسته ای 
کشورمان با آمريكا به گفت و گو ننشستید؟ و در پاره ای از موارد، 
دل نداديد و قلوه نگرفتید؟ تا آنجا که امضای جان کری را تضمین 
دانستید و بعد از توافق هسته ای، اين توافق را فتح الفتوح نامیديد 
و در پی آب و صابون بوديد تا صورت منتقدان را بشويید و آنان 
را از خجالت بیرون بیاوريد؟! خب، نتیجه چه بود؟ اگر بفرمايید 
نتیجه»هیچ« بود! جفا کرده و از بیان واقعیت دور شده ايد، چرا که 
صنعت هسته ای کشور را از بین برديد، ده ها امتیاز نقد به حريف 
داديد، بسیاری از امكانات و ظرفیت های کشور را هزينه کرديد، 
به جای لغو تحريم ها که هــدف اصلی مذاکره بود، تحريم های 
فراوان ديگری را هم به ملت تحمیل کرديد و... بنابراين آنچه به 
دست آورديد فقط »هیچ« نبود! بلكه ده ها پله پائین تر از هیچ بود. 
کاش به جای سخنرانی های بی سند درباره دستاوردهای تخیلی 
برجام، يك بار و فقط يك بار به يكی از دستاوردهای برجام اشاره 
می کرديد! در آن صورت، حتماً به جای آنكه بفرمايید »برجام، 
کوهی بود که بر ســر مخالفان داخلی خراب شد«! می فرموديد 

»برجام، کوهی بود که بر سر ملت و نظام خراب شد«!
ب: جناب آقای روحانی! مگر حضرتعالی نبوديد که می فرموديد؛ 
مگر کشورها ديوانه اند که بخواهند با آمريكا مذاکره کنند؟ ما که 

ديوانه نیستیم! هستیم؟!
حسین شریعتمداری

خبر ویژه

بهار 96، کانال انتخاباتی
زمستان 96، کانال براندازی!

سخنگوی دولت گفت آمدنیوز اصلاً رسانه نبود، بلکه در دامن سرویس های اطلاعاتی 
معاند فعالیت می کرد.

علی ربیعی در حاشــیه جلسه دولت و در جمع خبرنگاران، درباره دستگیری نیما 
زم گفت: من هیچ اعتقادی به این ندارم که آمدنیوز یک رسانه بود، ساحت رسانه را از 
باج نیوزهای تروریست ها باید جدا کرد. او کسی بود که در دامن سرویس های اطلاعاتی 

فعالیت می کرد و خود اسرائیلی ها هم به این اذعان داشتند.
ربیعی ادامه داد: این فرد در دامن سرویس های اطلاعاتی فعالیت می کرد و در اخباری 
که تهیه می کرد یک درصد واقعیت غیر قابل انکار و 99 درصد دروغ وجود داشــت و با 
این کار آبروی افراد را می برد. حالا من کاری به آموزش های تروریستی و تهیه کوکتل 
مولوتوف او را ندارم. او اساس کار خود را بر افشاگری دروغ گذاشته بود و بزرگترین خیانت 
را به اهالی رسانه و کلماتی مثل دموکراسی، رسانه و آزادی کرد.ما آمدنیوز را حتی یک 
شبکه اجتماعی آزاد نمی دانیم.  اقدام آمد نیوز برای فروپاشی ذهنی جامعه بود. از این 

جهت حتما کسانی که به آزادی و شرافت قلم می زنند خوشحالند.
وی در عین حال تاکید کرد: نباید دســتگیری مدیر کانال آمدنیوز مورد قضاوت و 

موجب اتهام زنی شود، من از اطلاعات سپاه بابت دستگیری این فرد تشکر می کنم.
وی بیان داشت: موضوع دستگیری این فرد نباید زمینه اتهام زنی جدیدی را فراهم 
کند که البته در چند روز گذشته برای چند نفر این اقدام رخ داد. ما باید از قضاوت های 
تند پرهیز کنیم و اجازه دهیم اطلاعات سپاه موضوع را دنبال کند.باز هم تاکید می کنم 

باید از اتهام زنی و گمانه  زنی خودداری شود. 
در همین حال واعظی رئیس دفتر رئیس جمهور  در اینستاگرام نوشت: »بازداشت 
سرشاخه کانال تلگرامی آمدنیوز که راه نفاق و جدایی میان ملت و حکومت را با چنگ 
انداختن به هر دستاویزی دنبال می کرد بدون شک اقدامی مبارك است. در این میان آنچه 
نباید فراموش کرد کار بزرگی است که سپاه برای حفظ وحدت ملی انجام داد؛ بازداشت 
زم در حالی که تحت حمایت سرویس های اطلاعاتی غرب خودش را در مصونیت کامل 

می دانست، نشان از اشراف اطلاعاتی و توان امنیتی سپاه پاسداران دارد.
این عملیات بعد از سرنگونی پهپاد آمریکایی بیش از هر چیز قدرت و توان ایران را 
در دو مصاف نظامی و اطلاعاتی-امنیتی به رخ دنیا کشید تا بدانند خواب های شومشان 
برای ایران عزیز، هیچ گاه تعبیر نخواهد شد.  دست مریزاد به برادرانمان در سپاه برای انجام 
ماموریت هایی که از آن ها انتظار می رود.« در کنار این تحسین و تمجیدهای دو دولتمرد، 
آنچه جای تعجب و سؤال است، حمایت طولانی مدت آمدنیوز از برخی عناصر در دولت 
و مشخصاً حمایت انتخاباتی چندماهه از روحانی در اواخر سال 95 و بهار 96 بود. در این 

مسیر آمدنیوز همچنین به تخریب رقبای انتخاباتی، اهتمام داشت.
نیما زم، ســال گذشته در گفت وگوی ویدئویی با یکی از عناصر ضدانقلاب که از او 
درباره علت این حمایت انتخاباتی می پرسد، می گوید: ما یک تحلیل روشن داشتیم و فکر 

می کردیم اگر رقبای روحانی سر کار بیایند، کشور به نقطه جوش نمی رسید.)!(
او همچنین ســخنان آن عنصر ضدانقلاب درباره حساب بازکردن روی ناکارآمدی 
دولــت روحانی و اثر آن بر انفجار اجتماعی تأکید می کند. به همین دلیل هم آمدنیوز، 
شش ماه پس از نمایش حمایت انتخاباتی از روحانی، نقاب از چهره برداشت و در قالب 
تحریک کننده و سازمان دهنده رسانه ای ضدانقلاب برای ایجاد اغتشاش در دی ماه 96 
عمل کرد. شاید به همین دلیل هم بود که وزارت ارتباطات با ادامه فعالیت آمدنیوز در 
پوشش نام صدای مردم کوتاه آمد و تلگرام به واسطه بقیه دو پوسته هاتگرام و طلاگرام- با 

وجود فیلترشدن- به فعالیت ادامه داد.
انتظار می رود آقای ربیعی که خود چهره ای امنیتی است، این معمای نقش دوگانه 

ترمینال آمدنیوز را حل کند.
عواطف جریحه دار

مدیر فراری روزنامه شرق برای نیما زم
مشاور سابق مهدی کروبی، مویه های عضو متواری شورای سردبیری روزنامه شرق 

برای نیما زم را نشانه بی فروغی اپوزیسیون دانست.
داریوش سجادی که خود مدت ها با نشریات اصلاح طلب همکاری داشته با اشاره به 
یادداشت فرزانه روستایی )همکار فراری شرق که در پاریس اقامت دارد( نوشت: مخالفت 
با جمهوری اسلامی همان قدر قابل فهم است که متنفر بودن و برنتابیدن آن بنا به هر 
دلیلی از جانب غیظ ورزان، قابل هضم! آنچه در این میان ناوارد و غیرقابل پذیرش است 

ناراستی و توسل اپوزیسیون به ابزار نجس و شرف فروشی در مبارزه سیاسی است!
مرحوم عزت الله ســحابی علی رغم همه انتقادات موجه یا ناموجه اش به نظام، تا آن 
اندازه شــرف داشت که در مسیر مخالفت هایش با نظام ارزنی خود را به نجاست ابزاری 
نیالود و تا پایان عمر آبرومندانه در کشور ماند و با فصاحت اذعان داشت: مبارزه سیاسی 
با نظام در خارج از کشــور حرف مفت اســت. اگر عرضه و شهامت دارید همین جا و در 

کنار مردم بمانید و از مواضع تان دفاع کنید!
برخلاف توصیه مرحوم سحابی »لات بازی در کوچه های خلوت« مبدل به تخصص 

مشتی خودشیفته در خارج از کشور شده که تا وقتی در ایران بودند ریاکارانه از پیاز حکومت 
ارتزاق کرده و هوس بازانه از سفره نظام لقمه می گرفتند و آنگاه که خیارشان ]...[ کرد، سر 
از فرنگ درآورده و با عمیق ترین شــکل ممکن مبتلا به سندروم »خودژاندارك بینی« و 
»خویش رستم انگاری« مزمن شدند و با هزاران کیلومتر دور شدن از وطن شجاعت شان 

فوران کرد و »معرکه گردان و قهرمان« مشتی بی قهرمان و مفلوك تر از خود، شده اند!
ژانگولرهایی نظیر مصی علی نژاد و محمد حســینی و مجتبی واحدی و راشدان و 
حقیقت جو و پیرموذن و باطبی و نبوی ها و اره و اوره و شمســی  کوره و مدل به مدل 
مشنگ هایی از این مدل در غربت، شاخص هایی از فقد فضیلت و فقد شرافت اند که می تواند 

و می بایست نماد عبرت نسل جوان ایرانی باشند!
نیما زم نیز یکی از میانه همین خویش رستم بینان و لات های کوچه های خلوت بود 
که اکنون به پایان پروژه خود رسید. مشکل قبل از چیستی مشکلات روانی این »خویش 

قهرمانی اندیشان« بستری است که این بیماران روانی را اقبال می کند!
بدبختی اصلی را می بایســت در گندآبی کاوید که محتاج رشد و گسترش چنین 
کرم چاله هایی اند! گندابه هایی که در آن امثال »فرزانه روستایی« بغض شان برای قهرمان 
پوشالی شان می شکند و بوتیمارانه نجوای دلتنگی سر می دهند که؛ »نام زم از صدر جدول 
کســانی که برای مردم ایران و آب و خاك ایران از جان مایه گذاشــتند و دل  سوزاندند 
هیچ گاه جابه جا نمی شــود«! خیر خانم روستایی! دل مویه شما بازتاب بی فروغی آسمان 
بدون ستاره اپوزیسیون خارج از کشورتان است. در چنین وانفسایی مورچه ها هفت تیرکش 

می شوند و شیدائیانش آن مور را بن هور می انگارند!
گرگیجه بی بی سی و دویچه وله

از شکار رابط رسانه ای محافل ضد انقلاب
دستگیری ماهرانه و رازآلود مدیر کانال آمدنیوز که به عنوان کانال ارتباطی محافل 
ضد انقلاب خارجی و برخی عناصر نفوذی در داخل عمل می کرد، رســانه های بیگانه را 

دستپاچه کرده است.
وبسایت بی بی سی فارسی در یکی از یادداشت های خود مدعی شد مخالفان جمهوری 

اسلامی در خارج از کشور ربوده می شوند.
شــبکه دولتی انگلیس در عین حال در گزارش دیگــری از نگرانی برخی کاربران 
مرتبط با آمدنیوز خبر داده و می نویسد: اطلاعیه سپاه، سؤالات و گمانه زنی های بسیاری 
را درباره نحوه دستگیری آقای زم مطرح کرده است و بازار ادعاهای بدون سند داغ است؛ 
از دستگیری در کربلا و ترکیه گرفته تا دستگیری در قالب یک تبادل با فرانسه. اما همگی 
این موارد در حد حدس و گمان گوینده باقی است و فرصت مغتنمی هم برای رقبای او 

در میان نیروهای سیاسی خارج از ایران رقم زده است.
بعضی دســتگیری او را با عبدالمالک ریگی، رهبر گروه جندالله مقایسه کرده اند و 
بعضی با ذکر اینکه »روح الله زم هم از خودشان است« او را با محمدرضا مدحی مقایسه 
کرده اند، فردی که بعدها در مستندی امنیتی از سوی جمهوری اسلامی به عنوان »الماس 

فریب« معرفی شد.
توجه بسیاری از کاربران در شبکه های اجتماعی به انتخاب کلمات »هدایت به داخل 
کشور و دستگیری« در بیانیه سپاه معطوف شده است. گروهی فکر می کنند بنابر این 
اطلاعیه روح الله زم با »فریب به داخل ایران کشیده و سپس دستگیر شده است« اما بعضی 
هم احتمال چنین امری را منتفی می دانند و می گویند که این بیانیه »در جهت کاهش 
عواقب بین المللی برای اجرای عملیات ربایش در خارج از مرزهای ایران« تنظیم شده است.
بی بی سی در ادامه نوشت: »در حالت عادی و بدون استفاده از بات ها یا بدافزارها، ادمین 
یا ادمین های کانال های تلگرامی بنا به محدودیتی که خود تلگرام برای آنها گذاشته تنها 
می توانند لیستی کمتر از 200 نفره از شناسه کاربری اعضایی را ببینند که به تازگی از 
کانال بازدید کرده اند. این فقط شامل مواردی است که کاربر انتخاب کرده برای عموم در 
دسترس باشد. یعنی عکس انتخابی کاربر، شناسه یا »آیدی« او و توضیحی که کاربران 

به صورت اختیاری می توانند در قسمت »بیو« بنویسند.
تاریخچه چت ها و محتوای ردوبدل شــده در قسمت صندوق پیام های دریافتی یا 
همان اینباکس برای ادمین قابل دسترسی است. مگر اینکه کاربر یا ادمین کانال نسبت 
به حذف برخی پیام های دریافتی و ارسالی یا همه محتوای مربوط به یک کاربر از جمله 

شناسه کاربری از اینباکس »برای دو طرف« اقدام کرده باشد.
تلگرام اطلاعات مشخصی درباره حدود دسترسی عموم و ادمین ها به اطلاعات شخصی 

کاربرها منتشر کرده که در وبسایت این پیام رسان قابل مشاهده است.
بی بی سی برای توضیح بیشتر پیرامون روند تلگرام در این موارد و پاره ای نگرانی ها 
از درز اطلاعات شخصی کاربران با پاول دوروف، موسس و مدیر تلگرام تماس گرفته که 

در صورت دریافت پاسخ به اطلاع مخاطبان خواهد رسید.«
سایت دویچه وله آلمان هم در این باره نوشت: صرف نظر از گمانه زنی در مورد مکان و 
چگونگی این »هدایت« به درون ایران، به ویژه پس از پخش »اعترافات« زم، از تلویزیون 
ایران، بحث های زیادی پیرامون ماهیت شبکه »آمد نیوز« و امکان ارتباط آن با دستگاه های 
امنیتی در ایران در جریان است. کم نیستند کاربرانی که معتقدند، »کل داستان زم از 
ابتدا یک فریب اطلاعاتی- رسانه ای بوده و اکنون به اهداف خود رسیده و بازی تمام شده 
و مهره ها ســوخته و تخلیه شدند.« برخی از کاربران فعالیت »آمد نیوز« را با »پوشش 
غیرحرفه ای اخبار« در مســیر »ایجاد آشــوب به نفع جمهوری اسلامی« و »شناسایی 
مخالفین« برآورد می کنند. صبا آذرپیک، آمدنیوز را »کانال فیک امنیتی« برای »تسویه 
حســاب و دعواهای بالایی ها با هم و زیر مجموعه اش هم تخریب اصلاح طلبان و دولت« 
خوانده است. او معتقد است، »هر روزنامه نگاری که درصدد افشای خط امنیتی- جعلی 

آمدنیوز برآمد، به سرعت متهم به همکاری با نهادهای امنیتی شد«.


